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ابهامات کالابرگ الکترونیک  و دغدغه های نمایندگان مجلس؛

آیا دولت به تعهدات بودجه ای خود
عمل می کند؟

ســرویس سیاســی- »ارز ترجیحی«، یکی از 
سیاســت های اقتصادی دولت یازدهم و دوازدهم بود 
که از نگاه کارشناســان، کشور را گرفتار دامی چسبنده 
کرد؛ دامی که دولت ســیزدهم پس از آغاز به کار باید 
به هــر طریق خود را از آن جدا می کرد. آنچه در طول 
یک ســال و اندی پس از روی کار آمدن سید ابراهیم 
رئیســی اتفاق افتاده، نشان از آن دارد که دولت جدید 
معتقد است اقتصاد کشور، راه نجاتی جز رهایی از ارز 
ترجیحی و آسیب های آن ندارد. بسیاری از کارشناسان 
و فعالان اقتصادی، در این مدت از ضرورت اقدام برای 
حذف سیاســت ارز ترجیحی سخن گفتند و از دولت 
برای آغاز این مســیر حمایت کردند. آنها بر این باور 
بودنــد که نتایج چنین اقدامی به نفع مردم خواهد بود. 
»مسعود میرکاظمی«، رئیس سازمان برنامه و بودجه در 
این باره گفت: »با حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی می خواهیم 
بار را از دوش فقرا برداریم«.علیرغم آنکه صاحب نظران 
عقیده داشتند آسیب های سیاســت ارز ترجیحی، از 
»سودجویی ها« گرفته تا »رانت های بزرگ«، راه نفس 
اقتصاد را بسته و فضای تولید کشور را با اخلال مواجه 
کرده اســت؛ اما مــداوم و مکرر تاکید کردند که بدون 
»برنامه ریزی و آینده نگری« نباید وارد مســیر حذف 
این سیاست شد. »حسن فروزان فرد« رئیس کمیسیون 
حمایت قضائی و مبارزه با فساد اتاق بازرگانی در این 
بــاره اظهار کرد: »اصلاح این سیاســت از جنس یک 
جراحی در اقتصاد است و امیدواریم که جراحان فقط 
به فکر پاره کردن نقطه آسیب دیده نباشند.« و تاکید کرد: 
»حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی مهم است، اما شرایط بعد از 

حذف مهم تر است.«
کاربا»انشااللهوماشاالله«پیشنمیرود

نگرانی و هشــدار مکرر کارشناسان باعث شد 
بحث هــا دربــاره حذف ارز ترجیحی فرسایشــی و 
مجادله گونه شود؛ اما عزم جزم دولت رفته رفته ماجرا 
را جدی تر کرد. دولت برای آنکه جلوی پول پاشــی ها 
و حیــف و میل های بی حســاب را بگیــرد برای این 
اقدام بی تاب بود، اما نمایندگان مجلس شرایط کشور 
و معیشــت مــردم، را آماده قدم گذاشــتن در این راه 
نمی دانستند.وقتی اولین بار پیشنهاد دولت برای حذف 
ارز ترجیحی به مجلس رفت با مخالفت کمیسیون تلفیق 
بودجه مواجه شد؛ »علی رضایی« عضو این کمیسیون 
درباره علت مخالفت بهارســتان می گوید: »دولت با 
قاطعیــت و جدیت نمی گوید چه تضمینی می دهد تا 
با حذف ارز ترجیحی مشکلات معیشتی برای مردم به 
وجود نیاید، فقط می گوید که ان شاءالله مشکلی درست 
نمی شــود! اما با ان شاءالله گفتن که کار پیش نمی رود. 
مجلس نگران است و به دلیل همین نگرانی کمیسیون 
تلفیق با حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی مخالفت کرد.«بعد از 
کشــمکش ها میان مجلس و دولت، علیرغم آنکه اکثر 
نمایندگان با حذف ارز ترجیحی مخالفت جدی داشتند 
و از راه حل دولت برای جلوگیری از ضربه به معیشت 
مــردم بی خبر بودند، نهایتاً تصمیم بر آن گرفتند که با 
در نظر گرفتن دو شــرط، اجازه اقدام برای حذف ارز 

ترجیحی را به قوه مجریه بدهند.
حذفارزترجیحی؛بهشرطِهاوشروطِها!

نهایتاً زمستان سال گذشته، در روند بررسی بودجه 
سال ۱۴۰۱، وکلای ملت به دولت اجازه دادند مشروط 
بر آنکه قیمت ها را به شهریور ۱۴۰۰ بازگرداند و برای 
صیانت از معیشت، کالابرگ الکترونیکی برای کالای 
اساسی به مردم بدهد، می تواند حذف ارز ترجیحی را 
به صورت قانونی کلید بزند.این در حالی است که همان 
روزها هم قید »بازگشــت قیمت ها به شهریور ۱۴۰۰« 
از نگاه کارشناسان غیرممکن به نظر می رسید. شروط 
مجلس برای دولت و امکان عمل به آن جنجال جدیدی 
به راه انداخت.دولت حذف ارز ترجیحی را آغاز کرد، 
اما نه تنها قیمت ها به نرخ ماه های قبل بازنگشت بلکه 
سیر صعودی افسارگسیخته ای را در پی گرفت. »محمد 
علی پور« عضو کمیسیون اقتصادی مجلس در این باره 
می گویــد: »مجلس در لایحه بودجه ۱۴۰۱ این مجوز 
را به دولت داد تا یا سیاســت تخصیص ارز ترجیحی 
را ادامه دهد یا آن را حذف کند با این شــرط که قیمت 
کالاهای اساسی به نسبت شهریور سال ۱۴۰۰ تغییری 
نداشته باشد و از اول تاکید کرد که اگر دولت می خواهد 
ارز ترجیحــی را برای برخی از کالاها حذف کند باید 
برنامه حمایتی جایگزینی داشــته باشــد تا فشاری به 
مردم وارد نشود. دولت باید جلوی این افزایش قیمت 
نامتعارف بایستد«. با افزایش تورم و گرانی، بازگشت 
به قیمت های شهریور ۱۴۰۰ غیرممکن تر از قبل به نظر 

می رســید، بنابراین دولت تلاش کرد شانه خود را از 
زیر بار این شــرط خالی کند. در این راستا لایحه ای به 
مجلس فرســتاد تا قید »بازگشت قیمت ها به شهریور 
۱۴۰۰« حذف شود. »احسان ارکانی«، عضو کمیسیون 
بودجه مجلس درباره این لایحه عنوان کرد: »این لایحه 
به دست ما رسیده است و مشغول بررسی آن هستیم، 
اما نمایندگان همچنان بر اجرای شرط شان برای حذف 

ارز دولتی از واردات کالاهای اساسی تأکید دارند«.
فراهمشدنبسترکالابرگبعداز۹ماه

اگرچه شــرط مجلس از قانون حذف نشــد، اما 
دولت هم اهتمامی برای عمل به آن نداشــت و خبری 
از بازگشــت یا دست کم کنترل قیمت ها نبود. افزایش 
سرســام آور قیمت کالاهای اساسی صدای اعتراض 
نماینــدگان را درآورد و تذکــرات متعددی خطاب 
بــه دولت و تیم اقتصادی، در صحن جلســات علنی 
مجلس مطرح شد.»شــهباز حســن پور« نایب رئیس 
کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی در یکی از 
این تذکرات گفت: »مطابق با مصوبه مجلس کالاهای 
اساســی که به دســت مردم به ویژه دهک های پایین 
می رســد، باید بر اساس قیمت شهریورماه سال ۱۴۰۰ 
باشد، اما امروز قیمت ها به اندازه ای لجام گسیخته شده 
که از مطرح کردن آن ها شرم مان می آید.«بالاخره بعد از 
گذشت حدود ۹ ماه و بعد از تذکرات پی در پی مجلس، 
دولت به فکر انجام یکی از دو شرط قانون افتاد و قرار 
شد ارائه کالابرگ الکترونیک را آغاز کند. »سید احسان 
خاندوزی« وزیر اقتصاد کشور سوم آذر ماه خبر داد که 
اجرای آزمایشی این طرح در یکی از استان های جنوب 
کشور شروع خواهد شد.حدود یک هفته بعد »صولت 
مرتضوی« وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در حاشیه 
برگزاری هیئت دولت به خبرنگاران گفت که اجرای 
طرح آزمایشــی کالابرگ الکترونیکی در »هرمزگان« 
کلید خورده است. او توضیح داد: »قانون گذار تکلیف 
کــرد که دولت به جای پرداخت یارانه نقدی کالابرگ 
الکترونیکی توزیع کند اما چون تاکنون بســتر فراهم 

نشده بود، این کار انجام نشد.«
اجراینصفهونیمهقانون!

اجرای آزمایشــی این طرح در دو استان دیگر نیز 
آغاز شد، اما نکته قابل توجه آن است که به نظر می رسد 
هنوز هم خبری از بازگشت قیمت ها به شهریور ۱۴۰۰ 
نیست. »جعفر قادری« عضو کمیسیون برنامه و بودجه 
مجلس شــورای اســلامی حق را به دولت می دهد و 
می گوید: »قرار نیست قیمت ها به شهریور ماه بازگردد. 
دولــت منابعی برای چنین اقدامی ندارد، با کدام منابع 
می تواند تفــاوت قیمت امروز و شــهریور ۱۴۰۰ را 
پرداخت کند؟« او به این سوال که تکلیف عمل کردن 
دولت به شرط مجلس و اجرای قانون چه خواهد شد؟ 
پاســخ می دهد: »چنین قولی نبوده است! اصلًا چنین 
چیزی مطرح نشــده است! اگر قرار باشد این شرط را 
اجرایی کند باید منابع جدیدی در بودجه پیش بینی کند 
در حالی که چنین منابعی وجود ندارد. تنها راه موجود 
این است که دولت ارز ترجیحی را حذف کند و درآمد 

حاصل از آن را در قالب یارانه به مردم بپردازد.«

این در حالی است که نمایندگان زیادی در مجلس 
هنوز بر اجرای قانون به نفع مردم تاکید دارند و دولت 
را موظــف می دانند به وعده خود درباره بازگشــت 
قیمت ها عمل کند. »سید محسن دهنوی« عضو هیئت 
رئیسه مجلس شورای اسلامی با تاکید بر اینکه قیمت 
کالاهای اساسی باید به نرخ شهریور ۱۴۰۰ باشد و طبق 
مصوبه مجلس مابه التفاوت آن باید از حساب یارانه ای 
پرداخت شــود، گفت: »ما مخالف خبر جدیدی که از 
سوی مسئولان وزارت رفاه مطرح شده است نیستیم، 
مشــروط به اینکه سهم مشــتری در خرید کالاهای 
اساسی باید به نرخ شهریور ۱۴۰۰ باشد، مابه التفاوت 
آن هم باید از اعتبار یارانه فرد در کارت پرداخت شود و 

مصوبه مجلس باید به صورت دقیق اجرا شود.«
دهنوی تاکید می کند: »اگر طرح کالابرگ آن گونه 
که ما در قانون آوردیم اجرا نشــود، با مصوبه مجلس 
شورای اسلامی در بودجه ۱۴۰۱ مغایرت دارد و حتماً 
مجلــس ورود می کند چرا کــه نباید برخلاف قانون 
عمل شود.«همچنین »مهدی طغیانی« عضو کمیسیون 
اقتصادی مجلس شورای اسلامی در این باره می گوید: 
»افــرادی که کالابرگ دارند، باید کالاهای اساســی و 
اقلامی را که در این بخش مشخص شده است، با قیمت 
شــهریور ۱۴۰۰ پرداخت کنند و مابه التفاوت آن باید 
توسط دولت داده شود که این موضوع لازم الاجراست 
و در بودجه آمده است.«او یادآوری می کند: »اگر فردی 
بــه جای یارانه، کارت کالابــرگ دریافت کند، باید با 
کارت کالابرگ اقلامی را که تعیین شده است، به قیمت 
شــهریور ۱۴۰۰ خریداری کند. به عبارت دقیق تر، آن 
اقلام به هر قیمتی که در بازار باشد، باید به نرخ شهریور 
۱۴۰۰ در اختیار افرادی که کالابرگ دارند، قرار گیرد.«

تداومتناقضات؛ازادعاتااجرا
دنبالــه تناقضات دربــاره چگونگی اختصاص 
کالابــرگ الکترونیک، از اظهارات نمایندگان مجلس 
گرفته تا اجرای قانون توســط دولت ادامه دارد. برخی 
نمایندگان در حالی بر اجرای قانون تاکید دارند که گروه 
دیگری معتقدند دولت منابعــی برای تأمین بار مالی 
بازگشت قیمت ها ندارد و عمل به چنین قیدی مقدور 
نیســت. ســوالات و ابهامات متعددی درباره راهکار 
دولت برای باز کردن کلاف ســر در گم ارز ترجیحی 
وجود دارد؛ اگر قرار بر آن باشد که قیمت ها به شهریور 
۱۴۰۰ بازنگــردد، تکلیف متن صریح قانون بودجه و 
شرط و شروط مجلس چه خواهد شد؟ ارائه کالابرگ 
الکترونیک و عدم بازگشت قیمت ها به شهریور ۱۴۰۰ 
مصداق بارز عدم عمل به قانون محســوب نمی شود؟ 
اگر چنین قیدی امکان اجرا نداشته، چرا توسط مجلس 

عنوان و چرا از سوی دولت پذیرفته شده است؟
فارغ از ضــرورت اجرای قانون، اگر قرار بر این 
باشد که طرح ارائه کالابرگ الکترونیک با رعایت قید 
بازگشت قیمت ها به شــهریور ۱۴۰۰ اجرایی نشود، 
ضرورت اجرای چنین سازوکاری چیست؛ در حالیکه 
می توان مبلغ مورد نظر برای هر فرد که به ازای حذف 
ارز ترجیحی در نظر گرفته شــده را به میزان یارانه او 

اضافه کرد؟

طرح کالابرگ الکترونیکی در حالی اجرا می شود که خبری از بازگشت قیمت ها به شهریور 1400 نیست؛ درحالیکه شرط مجلس برای حذف ترجیحی این بود که 
دولت قیمت ها را بازگرداند و به معیشت مردم آسیبی نرسد.

سرویس سیاسی- نماینده مردم تهران 
در مجلس گفت: قانون دسترسی به اطلاعات 
مکمل قانون شــفافیت قوای سه گانه است و 
درواقع ضمانت اجرایی بر همان قانون است.

مالک شریعتی نماینده مجلس شورای 
اسلامی در گفتگویی پیرامون به نتیجه رساندن 
طرح شــفافیت قوای سه گانه که پیش از این 
با نام شــفافیت آرا نمایندگان مرســوم بود و 
اجرایی شــدن این طرح و تبدیل آن به قانون 
اظهار داشت: در ابتدای مجلس یازدهم طرح 
شفافیت آرا مطرح شد. اما موفق نشدیم و سه رأی در کلیات تصویب کم آوردیم. به 
هر حال عقب نشینی نکردیم. مجلس متقابلًا طرح دو فوریتی را مطرح کرد. البته بعد 
از رأی آوردن با جلسات متعدد طرح پخته و دامنه شفافیت گسترده شد. در نهایت 
احکام قوی تری در آن دیده و شفافیت آرا هم در آن گنجانده شد و به تصویب رسید.

نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: خوشبختانه در حال 
حاضر به صورت نهایی تصویب شده و شورای نگهبان بعد از دو بار رفت و آمد آن 
را تأیید کرد. اکنون مصوبه در مجمع تشخیص مصلحت نظام است چرا که شورا 
به یکی از موارد مطرح شده در طرح ایراد گرفته بود و مجلس به اجرای آن اصرار 
داشــت. طبق قانون برای رفع این اختلاف طرح باید به مجمع تشخیص فرستاده 
می شــد. آن مورد، مورد اختلاف هم بحث شــفافیت مجمع تشخیص مصلحت 

نظام در مواردی است که اختلاف شورای نگهبان و مجلس به آن ارجاع می شود.
شریعتی خاطرنشان کرد: استدلال مجلس این بود همچنان که باید آرا مجلس 
شــفاف باشد، آن بخش مجمع هم که بین اختلاف نظر مجلس و شورای نگهبان 
تصمیم گیری می کند، شفاف باشد. هفته گذشته در صحن علنی از ریاست مجلس 
درخواست کردم که در مجمع این مسئله را پیگیری کنند. با این حال باید پیش از 
تأیید مجمع مجلس در بخش های مربوط به خودش قانون را به صورت آزمایشی 
اجرا کند. سامانه داخل مجلس یک سامانه بسته غیر مرتبط با فضای اینترنت و بیرون 
است. به خاطر دلایل امنیتی باید سامانه ای طراحی بشود که آرای نمایندگان و دستور 
صحن خوانش رایانه ای بشود و در سیستم وب بنشیند. همچنین مشروح مذاکرات 
کمیسیون ها و آرا نمایندگان در کمیسیون ها در صحن با ملاحظاتی که خود قانون 
پیش بینی کرده اســت در این قانون پیش بینی شده است. دکتر قالیباف هم دستور 
به اجرایی شدن قانون دادند. در ادامه این گفتگو مصطفی عباسی، مدیر اندیشکده 
شفافیت ایران در خصوص شفافیت قوای سه گانه گفت: به نظر می رسد پاشنه آشیل 
کنونی شفافیت برای کشور اراده جدی سیاسی مسئولین است. ما ماده ۲۹ برنامه 
ششم توسعه را داشتیم که از سال ۹۶ تا ۱۴۰۰ اجرا می شد. بر اساس آن ماده، قرار 
بود حقوق و مزایای مســئولین شفاف بشود و به اطلاع عموم برسد. اما در دولت 
گذشته هیچ کاری صورت نگرفت و در آخر هم محقق نشد.شریعتی در مقابل بیان 
کرد: دولت جدید تمام تکالیفی که در ماده ۲۹ پیش بینی شــده بود را در این یک 
سال انجام داد و کلیه دستمزد کارکنان دولت که از بیت المال ارتزاق می کنند، وارد 
سامانه شده است. تعهد مدیر اجرایی ارشد کشور همه دستگاه ها را ملزم کرده که 
اطلاعاتشان را وارد سامانه کنند. در گذشته خیلی از دستگاه ها خودداری می کردند. 
رئیس جمهور به این مسئله ورود کردند و همه مکلف به انجام آن شدند.نماینده 
مردم تهران در مجلس شــورای اسلامی افزود: شرایط الان آماده است تا شفافیت 
به اطلاع مردم هم برسد. به جهت اینکه این فرایند در مدت زمان کوتاه انجام شده 
برخی از اشــکالات در اظهارات دستگاه ها وجود دارد که به تدریج آن را برطرف 
می کنند. چرا که بعضاً در فضای مجازی هجمه هایی وارد می شــود مبنی بر اینکه 
تعداد بسیار زیادی خارج از روال دریافتی دارند که اینگونه نیست. هم باشد در حد 

یکی دو درصد است که باید جلویشان را بگیریم.
عباسی همچنین در مورد مهم ترین شاخه شفافیت گفت: مهمترین بخش از 
شفافیت که باید اجرا بشود عملکرد مسئولین است. به این معنا که مسئولینی که کار 
را به عهده گرفته چه عملکردی دارند. حقوق و مزایا بحث مهمی است اما مهمترین 
آن عملکرد مسئولین است. پیش قدم هم مجلس باشد. درواقع لازم نبود که شفافیت 

با نهادهای دیگر نظام گره بخورد. مجلس می توانست از خودش شروع کند.
وی افزود: این خوب نیســت که بعد از ســه سال تازه کارهایی انجام بشود. 
بر اســاس این شاخه از شفافیت می توانیم شایسته سالاری و پاسخگویی در قبال 
عملکرد را از مســئولین ببینیم. شریعتی در خصوص مهمترین علت اجرا نشدن 
قوانین حوزه شــفافیت گفت: عزم و اراده مدیران اجرایی مهمترین عامل اســت. 
مسئول اجرای قانون قوه مجریه است. همین ماده ۲۹ را در سالی پیگیری کردیم که 
کشور در آستانه انتخابات بود و امکان اعمال نظارت های حداکثری بر دولت وجود 
نداشــت. اما از ابتدای دولت جدید به جد پیگیری کردیم. با عزم و اراده مدیریت 
اجرایی این کار اتفاق افتاد. در قانون شــفافیت قوای سه گانه هم همکاری خوبی 

صورت گرفته است. دستگاه های مختلف بحث کردند.
نماینده مردم تهران خاطرنشان کرد: بسیاری از مذاکرات جلسات، آرا مشروح 
و آرا دادگاه ها )به غیر از دادگاه های خاص و محرمانه( جزوی از شرایط شفافیت 
اســت. بعد از این قانون هم چیز شــفاف است مگر خلافش صلاح باشد. درواقع 
۹۰ درصد شفاف و ۱۰ درصد محرمانه خواهد بود. عملکرد مسئولین »چه نماینده 

چه وزیران« و دستگاه های مختلف که ذیل ماده ۲۹ هستند شفاف خواهند بود.
عباسی در مقابل گفت: کار برخی از نمایندگان خوب بوده اما در مورد شفافیت 
عملکرد مسئولین، باید شاخص های کلیدی عملکرد برای هر مدیر و وزارتخانه 
مشخص بشود. مثلًا وزیر مسکن باید ۴ میلیون مسکن بسازد. همه می دانند باید این 
کار را بکند اگر نکرد باید بیاید و توضیح بدهد. در مورد تمام وزارتخانه ها و معاونین 
این شــاخص ها را باید مطرح کرد تا پاسخگویی ایجاد بشود. در کل گام خوبی و 
ارزشــمندی است؛ اما می توانســت بهتر و زودتر باشد. شریعتی درباره برگزاری 
همایش شفافیت قوای سه گانه گفت: اصل برگزاری همایش ایرادی ندارد اما آنچه 
مردم انتظار دارند برگزاری همایش نیست. باید قانون را اجرا کنیم. در همان همایش 
اعضای مجمع تشخیص مصلحت هم حضور داشتند و اگر یک ساعت از آن وقت 
را برای برداشــتن این سنگ از پیش پای قانون شفافیت، می گذاشتند الان مشکل 
حل شده بود. به هر حال خود این همایش کمک می کند توجه ها جذب شود.این 
نماینده مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: سازمان بازرسی کل کشور میزبان 
همایش بود. تا پیش از این هیچ نامه ای نبود که از این سازمان مهر محرمانه نداشته 
باشد. بعد از پیگیری ها سازمان بازرسی اعلام کرد که مهر بازرسی نامه ها را به جز در 
موارد استثنایی برمی داریم. طبیعتاً شفافیت صد درصدی منطقی نیست اما شفافیت 
حداکثری را قبول داریم. البته الان حداکثری نیست. همین الان که قانون اجرا نشده 
شفاف ترین دستگاه مجلس است. اگر این مشروح آرا پخش بشود کسانی که اهل 
تجزیه و تحلیل هستند به این کار می پردازند و کارشناسی می کنند. وی درباره این 
نکته که آیا تغییر جهت شفافیت آرا نمایندگان به شفافیت قوای سه گانه منجر به 
انتقال این طرح شده، افزود: نه این انتقال اتفاق نیفتاده بلکه دایره آن وسیع تر شده 
است. در شفافیت قوا، شفافیت آرا نمایندگان نیز وجود دارد. هر دستگاهی مسئول 
شفافیت خودش است.وی اضافه کرد: همچنین جرم انگاری در قانون لحاظ شده؛ 
پیش بینی شده که بالاترین مقام دستگاه به احکامی مثل انفصال از خدمت مجازات 
بشود. در حقیقت یکی از دلایل مخالفت همکاران با طرح اولیه این بود که چرا بقیه 
دستگاه ها شفاف نمی شوند.شریعتی ادامه داد: دستگاه ها موظف هستند که گزارش 
اقداماتشان را به مجلس بدهند. اما نظارت اصلی با مردم و سازمان های مردم نهاد 
است. دستگاه های مسئول عملًا کارنامه شان را در معرض دید مردم قرار می دهند. 
ممکن است که قانون ابلاغ بشود و کمی رشد آن زمان ببرد، اما در نهایت به تکامل 
خودش می رسد و دائمی خواهد بود. نماینده مردم تهران در خصوص این سوال که 
قوانین دیگر این حوزه مانند قانون دسترسی به اطلاعات ملقی می شود یا خیر، ادامه 
داد: نه قانون قبلی مکمل این قانون است. قانون شفافیت قوای سه گانه به بخش هایی 
از آن قانون تاکید دارد. این درواقع ضمانت اجرایی بر همان قانون است. همچنین 
شفافیت برای تسهیلات کلان بانکی، صورت های مالی شرکت ها و فرصت های 

شغلی دستگاه های اجرایی که از بیت المال ارتزاق می کنند نیز لحاظ شده است.

شریعتی نماینده  مجلس:

قانون دسترسی به اطلاعات، مکمل 
زن، زندگی، آزادی قانون شفافیت قوای سه گانه است

معنی محاربه را نمی فهمند

مشروعیت نداشت

انحصاری شده است

سونیا شریفی 

حتی اگر خانواده مقتول ببخشند

فضای مجازی 

در افتادن با نایب امام زمان 

هنوز پاسخی نداده

اخبار ویژه ...

سید احمد علم الهدی امام جمعه مشهد گفت : خواهران و برادران خودمان 
را بایــد برای چنین صحنه ای آماده کنیم، نباید عقب نشــینی کنیم، نگوییم یک 
سلســله مزدور پیاده نظام را ریختند در این مملکت که روسری بردارند، کشف 
حجاب کنند و ما عقب نشینی کنیم، بگوییم این خواست مردم است، کدام مردم؟ 
ایــن اصطلاح »حجاب اجباری« که به غلط بر زبان ها جاری می شــود، این را 
آمریکایی هــا دارند در دهــان مردم قرار می دهند، در حالی که حجاب ما مردمی 
است. نماینده ولی فقیه در خراسان رضوی با بیان این که حجاب ما دلخواه زنان 
ماست که محجبه شدن و از گزند تیر نگاه اجنبی در امان ماندن است، ادامه داد: 
این خواسته زنان ما هست، این ها می خواهند بگویند حجاب ما حکومتی است 
که اجبار کرده بر یک عده زن ها و جلوی آزادی آنان را گرفته و یک بی دینی پیدا 
شــده و می گوید شــعار زیبای "زن، زندگی، آزادی" و خجالت نمی کشد از آن 
لباس و ادعای خودش، این شــعار زیباست؟ این ها می خواهند بگویند حجاب، 
اجبار حکومتی است، هیچ یک از قوانین اسلام اجباری نیست، هیچ وقت آقایی 

به  خاطر نماز نخواندن بازخواست نشده.

موسوی فرد، امام جمعه اهواز گفت : با اشاره به کشتن دو تن و مجروح شدن 
چند تن توســط یک جوان، افزود: برخی از هم لباس های ما هم معنی محاربه را 
نمی فهمند. کسانی که در زمین دشمن بازی می کنند، امروز در کنار آمریکا برای 
هر لجن پراکنی آن ها، توجیه دینی دارند، بدانند که پوشــیدن این لباس بر آن ها 
حرام اســت. امام جمعه اهواز گفت: هر کسی جمله ای بر خلاف وحدت مردم 
و امت اســلامی و خلاف امنیت بیان کند، خائن به کشــور است. موسوی فرد با 
اشاره به اهمیت جهاد تبیین عنوان کرد: در جامعه امروزی شایعه پراکنی توانسته 
افکاری را به سمت و سوی خود جذب کند؛ اما جامعه باید خود را تقویت کند تا 
زمانی که پرچم به دست امام زمان)عج( برسد، شایعه نتواند در حکومت ایشان 

اثر گذاشته باشد.

کاظــم صدیقی امام جمعه موقت تهران گفت : اگر ولایت نبود ریاســت 
جمهوری هم مشروعیت نداشت و در اغتشاشات و آشوب های اخیر انحراف 
دانشگاه و آموزش و پرورش مشخص شد که باید به آن توجه شود. امام جمعه 
موقت تهران با اشاره به ایام فاطمیه بیان کرد: حضرت فاطمه زهرا)س( نخستین 
مدافع ولایت و سکولارهای بی ولایت در مقابل خون شهیدان مغلوب هستند. 
وی بیان کرد: چتر ولایت توانســت با وجود اینکه بودجه و امکانات در دســت 
دولت ها بود، اوضاع را کنترل کند. وی بیان کرد: برخی دولت ها در اوایل انقلاب 
نمی خواستند اقتصاد اسلامی را پیاده کنند و با صندوق بین المللی پول هم هماهنگ 

کرده و اهدافی را که زدودن ولایت بود، دنبال می کردند.

نایب رئیس کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی، تاکید کرد: با ساز و 
کاری که برای واردات خودرو پیش بینی شــده است زمینه واردات خودروهای 
چین و هندی فراهم شــده که نمی تواند تاثیری در کیفی ســازی و ایمن سازی 
خودروهای داخلی داشته باشد. صدیف بدری با اشاره به وضعیت بازار خودرو، 
بیان کرد: یکســری از تلاطم ها در بازار به شرایط اقتصادی کشور و برنامه های 
راهبردی اقتصادی برمی گردد اما بخشــی از تلاطم ها به مدیریت بازار خودرو 
بازمی گردد. مدیریت بازار خودروی کشور شرایط مناسبی ندارد و این وضعیت 
نیز به دیروز یا امروز بازنمی گردد. وی در ادامه با بیان اینکه در زمان رای اعتماد 
و زمان اســتیضاح وزیر صمت بحث نماینــدگان در خصوص وضعیت بازار 
خودرو بود، اظهار کرد: نمایندگان تاکید دارند با ادامه روند فعلی در بازار خودرو 
شاهد بهبود وضعیت نخواهیم بود. امروز شاهدیم که مجوز واردات خودرو نیز 
انحصاری و شــرایطی لحاظ شده است که خود سازندگان خودروهای داخلی 

مجوز واردات گرفته اند.

روابط عمومی دادگستری استان ایلام با صدور اطلاعیه ای نسبت به پرونده 
خانم سونیا شریفی شفاف سازی کرد. در این اطلاعیه آمده است: به اطلاع ملت 
شریف ایران می رساند، پرونده خانم سونیا شریفی به اتهام اغتشاش، آشوب و 
لیدر اغتشاشات در شهرستان آبدانان در حال تکمیل تحقیقات مقدماتی است و 
تاکنون کیفرخواســتی صادر نشده است. برای نامبرده قرار قبولی وثیقه صادر و 
پس از تودیع وثیقه از زندان آزاد شده است. لذا تاکید می شود که دستگاه قضایی 
به تمامی پرونده ها بر اساس موازین قانونی و شرعی و بدون هیچ ملاحظات و 
فشارهای دشمنان و رسانه های معاند که با توسل به دروغ و فرافکنی از هر حربه 
ای برای ضربه زدن به نظام مقدس جمهوری اسلامی استفاده می کنند، رسیدگی 

و رای قانونی صادر می گردد.

نماینده مجلس خبرگان رهبری گفت: براســاس روایت امام باقر )ع( حتی 
اگر خانواده مقتول محارب را بخشــیده باشند، اما باز بر امام جامعه است که فرد 
محارب را مجازات کند، چرا که در امنیت عمومی اخلال ایجاد کرده و این دیگر 

حکم خصوصی نیست و متوقف بر شاکی خصوصی هم نیست.

سرلشکر سلامی گفت: تنها راه باقی مانده برای دشمن فضای مجازی و نفوذ 
به ذهن هاست و دشمن هنوز در این عرصه دارای قدرت است و ایمان و آگاهی 
جوانان ما را هدف گرفته است و نقش روحانیان و دغدغه مندان انقلاب در قلب 
این میدان تعیین می شود و همه افرادی که مشعل های علم را بلند کرده اند، مسئولند 

که دل ها را مستحکم و جوانان را نسبت به همه حقایق و واقعیت ها آگاه کنند.

سید احمد خاتمی در خطبه های نماز جمعه تهران با بیان اینکه »ولی فقیه 
اگر حکمی صادر کرد و کســی نپذیرفت، به نوعی کم شمردن حکم خداست« 
گفت: کسی که دین دارد و ایمان به روز قیامت دارد، ننشیند در مجلسی که امام 
عادل جامعه اســلامی در آن تخریب می شود. یا بدگویی می شود از بسیجی ها 
که مصداق مومن هستند یا از حزب اللهی ها. باید دفاع کرد از ولی فقیه که دفاع 
از امام زمان است. وی ادامه داد: اگر فرد “بی توجهی” شعار نویسی می کند، البته 
مغرضین حسابشان جداست؛ یا بعضی ها که با لباس مشکی اباعبدالله، پوشش های 
عزای حسین )ع( را می کَنند، باید اینها را متوجه کرد که کارشان اشتباه است. اما می 

گوییم که در افتادن با نایب امام زمان عاقبت خوبی ندارد.

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: اینستاگرام هنوز پاسخی به نامه 
مرکز ملی فضای مجازی مبنی بر تاســیس دفتر در ایران نداده اســت و اظهارات 
برخی افراد پیرامون تاسیس دفتر اینستاگرام در ایران حدس و گمان است. عیسی 
زارع پور در حاشیه جلسه هیات دولت گفت: مرکز ملی فضای مجازی گفته که 
هنوز پاســخی از سوی اینســتاگرام دریافت نکردیم. وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات درباره افزایش قیمت تلفن ثابت اظهار کرد: شــرکت مخابرات ایران 
یک شرکت خصوصی است باید درآمد و هزینه آن متناسب باشد زیرا در غیر این 
صورت نمی تواند به مردم خدمات ارائه بدهد. زارع پور عنوان کرد: مخابرات برای 
توسعه و نوسازی نیاز به منابع دارد و چند سالی است که تعرفه های آن ثابت مانده 
برای ارائه سرویس خوب باید منابع داشته باشد. وی افزود: در قبال افزایش نرخ 

تلفن ثابت و همراه، یک بسته نیز برای مردم در نظر گرفته شده است.

وقتــیاولیــنبارپیشــنهاددولتبرایحــذفارزترجیحیبــهمجلسرفت
بــامخالفتکمیســیونتلفیقبودجهمواجهشــد؛»علیرضایــی«عضواین
کمیســیوندربارهعلــتمخالفتبهارســتانمیگوید:»دولتبــاقاطعیتو
جدیــتنمیگویــدچهتضمینــیمیدهدتاباحــذفارزترجیحیمشــکلات
معیشــتیبرایمردمبهوجودنیاید،فقطمیگویدکهانشــاءاللهمشکلیدرست
نمیشــود!اماباانشــاءاللهگفتنکهکارپیشنمیرود.مجلسنگراناستوبه
دلیلهمیننگرانیکمیســیونتلفیقباحــذفارز۴۲۰۰تومانیمخالفتکرد.«
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